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política agraria. Y lo que espero es que muchas más manos 
podamos ayudar, con la línea de ayudas, con la norma·
tiva y con la voluntad política de este gobierno, a que sean 
productivas, a que se paguen precios justos y que, sin lugar 
a dudas, cumplan criterios económicos, agrarios, de sobera·
nía alimenticia, pero también de derechos sociales, laborales, 
para los collidors y también, obviamente, derechos ambienta·
les para no crear, por ejemplo, en Doñana o, por ejemplo, en 
el mar Muerto, un desastre vinculado a la agricultura.

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.452, formulada pel diputat 
Juan Ponce, del Grup Parlamentari Compromís, a la conse·
llera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència 
Climàtica i Transició Ecològica sobre la llei valenciana del 
canvi climàtic.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Ponce Guardiola:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyories, bona vesprada.

Senyores conselleres .

Bé, ens trobem en un moment molt complicat per a la huma·
nitat, tots ho sabem, per a la vida tal com la coneguem i 
també per al nostre territori, que no és alié a la situació 
actual. És que la crisi ambiental, que la comunitat científica 
porta ja mig segle anunciant i denunciant i que els partits 
verds hem ficat en el centre de la nostra acció política, es 
traduïx en l’actual emergència climàtica.

A més, hem patit dos anys d’emergència sanitària, que ha 
vingut a demostrar dos aspectes clau, que són: la importàn·
cia d’uns serveis públics de qualitat i universals; i, per altre 
costat, la necessitat d’una producció de proximitat, de la 
sobirania alimentària, però també de la sobirania energètica i 
d’altres recursos bàsics.

I, a banda, a tot això es suma la guerra en el cor d’Europa, 
que també s’haguera evitat i els seus efectes serien menors 
si s’haguera abordat en temps la transició ecològica, com 
demanava la comunitat científica i el moviment ecologista.

I davant d’aquesta situació, complicada a tots els nivells, 
sabem que l’única proposta política que ofereix respostes a 
tots els problemes actuals és l’ecologia política que, d’alguna 
forma, el Botànic està implementant des de fa ja set anys, 
que això suposa un canvi total en el model de producció i de 
relació en el medi i de la societat en general.

I també sabem que, en escenaris de canvis globals com el 
que estem, presa una especial rellevància la resiliència dels 

nostres territoris i ciutats. I per això i en això està treballant 
el Botànic i els governs del canvi des de fa set anys, la major 
part d’ells, perquè aprofundir en aquesta resiliència a tots els 
nivells i generalitzar les propostes de l’ecologia política és el 
que donarà continuïtat i capacitat de resposta i d’adaptació 
a la situació en què estem.

Jo vull recalcar que fa dos setmanes el Partit Verd Europeu 
va triar València com a lloc de reunió de tota la seua xarxa 
de diputats i de regidors i d’alcaldes de tot l’àmbit euro·
peu perquè València és un model de sostenibilitat a expor·
tar a la resta d’Europa i, per això, varen estar ací, varen estar 
presents regidors, consellers, la nostra síndica, molta gent 
que, d’alguna forma, està desenvolupant mesures que són 
les que nosaltres considerem que s’han de desenvolupar.

I bé, sense més, senyora… Bé, sí, un altre aspecte. El Botànic 
ja va incloure, en el primer govern, la importància del canvi 
climàtic en la mateixa denominació i la creació de la Direcció 
General de Canvi Climàtic; i, en este segon Botànic, s’ha 
incrementat, creant dos direccions generals: la de canvi 
climàtic i la de transició ecològica. I, a banda, dins del pacte 
del Botànic, el primer eix és el de la transició ecològica justa. 
Això dona una mesura de la importància que este govern 
d’esquerres, progressista, que vol treballar per a la ciutadania 
i per a les persones, ficar·les en el centre, dona a totes estes 
qüestions.

Per això, senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, i donat 
que s’acaba d’iniciar la tramitació, en esta casa, de la llei 
valenciana de canvi climàtic i transició ecològica, li pregun·
tem des del meu grup: quines són les línies d’acció que està 
desenvolupant la conselleria en matèria de lluita contra el 
canvi climàtic?

Res més i moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
consellera .

Quan vullga, senyoria .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies.

Gràcies, senyor Ponce.

La veritat és que les circumstàncies que hem estat passant 
estos darrers anys podrien haver alterat l’agenda política del 
Botànic, que va decidir que el seu primer eix fora la transi·
ció ecològica i, a més, el primer punt, la llei valenciana de 
canvi climàtic i no ha estat així, precisament perquè, fins i 
tot, reforça la situació que hem estat patint fins ara –amb 
covid, amb guerra– amb la necessitat que açò forma part 
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de l’agenda política valenciana, no solament forme part de 
l’agenda política valenciana, però que siga incorporada a 
l’arquitectura institucional, com s’ha dit, en les direccions 
generals i en les polítiques públiques, i es faça d’extensió a 
la resta de polítiques públiques d’àmbit municipal i, fins i tot, 
d’escala nacional, europea i mundial.

Per què vinc a dir això? Perquè en 2019 ja el govern va fer 
la declaració d’emergència climàtica. Obríem ja la porta a 
l’elaboració d’eixa llei, que vostés saben que ja tenen en la 
seua casa, en la casa del parlament valencià, la llei valen·
ciana de canvi climàtic i transició ecològica, que a més 
espere que entenguen de la importància i de la rellevància, 
perquè serà la llei que de manera transversal i transforma·
dora decidirà les futures dècades, decidirà els sistemes de 
mobilitat, de producció, d’acció social, d’economia produc·
tiva, etcètera. És a dir, és una llei tremendament transfor·
madora i necessària per a definir el full de ruta de la polí·
tica valenciana i de contribuir a adaptar·nos i a mitigar els 
efectes del canvi climàtic, en un territori on els experts, en 
l’últim informe del panell d’experts de canvi climàtic, van 
situar el Mediterrani, la mediterrània, com una de les zones 
on es podrà viure amb major virulència els efectes del canvi 
climàtic si no fem mesures valentes, decidides, àgils i d’una 
manera contundent.

La covid ens va demostrar que no érem invencibles. Ja ho 
deia la ciència, vosté ha recordat, portem dècades on la cièn·
cia ens està alertant: no som invencibles. Estem produint 
com a humans, l’acció humana, els efectes del canvi climàtic 
i, per tant, tenim l’obligació i la responsabilitat d’aturar eixes 
conseqüències, eixes conseqüències que estem provocant. 
No estàvem preparats per a la covid, no estàvem preparats 
per a una pandèmia mundial, per molt bé que l’hajam resolt. 
Ara hem demostrat que tampoc estàvem preparats per a una 
guerra al centre d’Europa, eixa dependència energètica, tots 
tenim clar que hem d’intentar alliberar·nos·en. La pregunta 
és: estem preparats per al canvi climàtic? Ara mateix no, però 
amb estes ferramentes podrem estar molt més preparats.

Tenen vostés la llei…, i fins i tot, inclús en qüestions, 
implants que s’han de desenvolupar a raó de l’objecte de la 
llei, nosaltres, de manera paral·lela, ja hem estat treballant. 
Tenim els inventaris d’emissions de tots els municipis de la 
Comunitat Valenciana, on s’indica clarament on s’han de fer 
els esforços per reduir de manera dràstica almenys el 40 % 
de les emissions en 2030. Ja podem actuar.

Tenim el visor cartogràfic dels impactes del canvi climàtic 
en el litoral, que han de definir la nostra política respecte a 
la franja litoral i com hem de reconvertir esta franja, rena·
turalitzar, i fins i tot pal·liar els efectes de les agressions que 
s’han viscut mitjançant dècades.

Tenen…, saben vostés, el divendres passat vam a aprovar, 
per part del govern valencià, l’avantprojecte de la creació de 
l’agència valenciana de canvi climàtic, que ha de poder vetlar 
pels programes de seguiment de les accions de lluita front al 
canvi climàtic.

Tenen vostés la llei d’economia circular a casa seua, que espere 
que s’aprove el més aviat possible, estrenada, una llei estatal.

Saben vostés que a més hem vinculat les ajudes públiques 
precisament a tindre els PACES, els plans d’acció local front 

al canvi climàtic, precisament perquè tota contribució des 
d’un àmbit local contribuïsca i siga factor multiplicador.

I, acabaré dient, tenen vostés clar que nosaltres no sola·
ment de manera normativa, sinó que estem…, totes les 
ajudes públiques, els fons de recuperació que Europa ha 
decidit de manera positiva dedicar·los a la transició ecolò·
gica, a les mesures de sostenibilitat, estem captant fons per 
a donar estos salts de gegant que havíem d’haver fet ja, que 
efectivament els partits verds havien alertat durant molt de 
temps, igual que la ciència, i no s’han fet.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, pregue que finalitze.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Sí, acabe. Finalment, felicite que vinguera el Partit Verd 
Europeu a fer el seu congrés ací; també felicite la ciutat de 
València per ser una de les…

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…bé, candidates a ser ciutat verda europea en 2024.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continuem amb la pregunta 1.505, formulada pel dipu·
tat Emigdio Tormo, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
a la consellera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica sobre les declara·
cions de la consellera sobre l’orige de les taronges.

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señora presidenta.

Honorable consellera .

Yo me he quedado hondamente preocupado por la situación 
del parque de Doñana que decía usted. Hacía la siguiente 
reflexión: ¿será posible que sea por las obras acometidas 
en el Palacio de las Marismillas por el señor Sánchez, con 
fondos Next Generation? Probablemente no. (Aplaudiments)


